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Prendre consciència
Escrit de l’Alcalde

Escric aquestes línies el 
divendres 1 de novembre, dia 
de Tot Sants, amb l’impacte 
entre tots nosaltres del que 
acaba de succeir al País 
Valencià. Centenars de morts 
per uns aiguats terribles. 
A Riudoms, just aquest 1 
de novembre, també plou. 

Protecció Civil ha alertat de possibilitat d’intensitat 
de pluja alta. De fet, aquests avisos són habituals, 
però amb el que acaba de passar aquest avís prèn 
una especial consideració.

El mandat passat a Riudoms es va fer bona feina 
amb la canalització del barranc del Portal. En aquest 
barranc, en cas de pluges intenses, era habitual 
que l’aigua acabés arribant a la zona de la font 
dels Cavalls, entrant en 
cases i causant ensurts. 
Ara això ja gairebé 
mai passa. L’aigua s’ha 
canalitzat millor cap a la 
gran canonada soterrada 
que creua tota aquesta 
zona. Però també hem 
de ser conscients que el 
risc zero no existeix i que 
l’aigua no sempre és controlable.

Tanmateix, cal seguir avançant. Ara treballem per 
millorar una altra problemàtica històrica. Al Molí 
d’en Marc no hi ha xarxa de pluvials. Quan plou, 
no hi ha embornals que xuclin l’aigua i la portin 
cap a les canonades subterrànies que sí que hi 
ha a la resta del poble. Per això, hi ha un seguit 
de carrers d’aquest barri -que són els que estan 
en un nivell més baix- que pateixen i sovint a les 
seves cases els acaba entrant aigua: Garbí, Terral, 
Foranell, Llebeig, etc. Ja s’ha fet un avantprojecte 
per construir una xarxa de pluvials en aquesta 
zona i l’objectiu és tenir-la feta aquest mandat. 

A més, aviat es construiran dos sobreeixidors en 
aquesta zona per reduir el volum d’aigua que corre 
pels carrers en cas de pluja.

Com a Ajuntament també tenim entre mans 
una revisió del Pla de Protecció Civil, que es 
va encarregar fa uns mesos a una empresa 
especialitzada i de la qual properament podrem 
disposar. Dins aquest gran pla s’hi inclouen 
diversos plans, entre els quals l’Inuncat, que és el 
que se centra en la gestió d’aiguats.

I tot això, els municipis com el nostre -petits i amb 
recursos limitats- ho hem de fer de la mà de les 
administracions superiors. Ho hem vist en el cas 
del País Valencià: els ajuntaments tenien molt poc 
marge i la gestió de la protecció estava sobretot en 
mans de la Generalitat valenciana i d’organismes 

estatals. Precisament, per 
això en una propera reunió 
prevista amb la delegada de 
la Generalitat de Catalunya 
a Tarragona insistiré en 
la importància que la 
Generalitat no només ens 
digui què hem de fer els 
municipis, sinó que sobretot 
hi posi diners i assumeixi la 

coordinació de tot allò que sigui necessari.

Per acabar, un record molt especial i afectuós a tots 
els familiars i amics de les víctimes dels aiguats 
del País Valencià, Castella la Manxa i Andalusia. 
Descansin en pau. I també un agraïment a les 
entitats i persones riudomenques que aquestes 
setmanes han organitzat recollides d’aliments i 
altres productes per enviar-los al País Valencià. Un 
gran exemple.

Ricard Gili Ferré
Alcalde

//Un record molt 
afectuós per a totes les 

víctimes dels aiguats del 
País Valencià
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Serveis Públics

S’arreglen a fons els camins del 
terme municipal
Des de finals d’estiu s’ha treballat intensament per arreglar els camins del terme municipal. 
S’hi han dut a terme les actuacions habituals d’aquesta època de l’any però enguany també 
d’altres més a fons. Parlem d’actuacions que feia anys que no es feien de punts especialment 
deteriorats. Aquests treballs es fan amb l’objectiu de millorar el pas i la seguretat de vehicles 
i vianants.

La Brigada Municipal ha arreglat els punts més 
malmesos de tots els camins del terme. Sobretot 
s’han tapat clots i s’han reomplert els laterals on 
l’asfalt s’havia desprès. Aquesta actuació es fa 
cada any en aquesta època.

S’han tret les herbes de la vora dels camins. 
Aquestes dificulten la visibilitat dels conductors i 
vianants i els forcen a passar per més al mig del 
camí. Aquesta tasca es fa diverses vegades a l’any, 
l’última va ser fa poc.

A camins com el del Molí de Vent o de la Font d’en 
Ros hi havia punts molt malmesos. Arrels dels 
arbres havien aixecat l’asfalt del camí i el terra 
estava molt irregular, cosa que suposava un perill 
important per a la circulació. Una gran màquina 
ha retirat l’asfalt i les arrels i s’ha tornat a asfaltar, 
amb el pas allisat.

El camí de la zona de Mas d’en Felip, que és de 
terra, estava molt malmès, ple de bonys, clots i 
roderes dels cotxes. Una gran màquina ha anivellat 
aquests trams, de manera que els vehicles hi 
puguin circular sense perill.
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S’han arreglat els traspassos de les diverses 
rieres que passen per Riudoms. Aquestes sobretot 
s’havien malmès per les darreres pluges. S’hi havia 
fet clots, escòrrecs i s’havia mogut la terra. En 
alguns punts fins i tot era impossible de creuar-les.

S’ha arreglat un tram d’un quilòmetre del rieró 
de Santa Eulàlia. Estava ple de canyes i vegetació 
i feia anys que no es netejava. Els treballs els 
ha fet l’Agència Catalana de l’Aigua, organisme 
responsable del manteniment de rieres i barrancs, 
després que l’Ajuntament ho hagi reclamat 
insistentment.

A punt l’inici d’obres per canviar 
la xarxa de canonades d’aigua de 
Molí d’en Marc 
Tal com es va anunciar fa uns mesos, Riudoms 
invertirà prop de 400.000 euros per renovar 
tota la xarxa de canonades de Molí d’en Marc. 
Són uns 4,5 km on s’hi perd més d’un 25% de 
l’aigua que hi circula. Es fa amb l’objectiu de 
reduir el consum d’aigua.

A finals d’octubre van començar els treballs 
previs. Tècnics especialitzats van passar pels 
carrers de la urbanització amb un georadar, 
un instrument que serveix per detectar per 
on passen les canonades d’aigua i altres 
serveis soterrats com el gas i l’electricitat. 
Això estalviarà imprevistos durant les obres.

Les obres començaran aquest novembre

Les obres pròpiament dites començaran 
durant aquest mes de novembre. S’aixecaran 
carrers i es canviaran les canonades. Aquests 
treballs duraran entre 6 i 8 mesos.

Les obres es fan gràcies a una subvenció 
aconseguida

El projecte és possible gràcies a una 
subvenció de 300.000 € de la Generalitat. 
Els 100.000 € restants sortiran de les arques 
municipals. La subvenció és la més alta que 
ha rebut l’Ajuntament de Riudoms els últims 
10 anys.
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Nova màquina de neteja de carrers
Serveis Públics

La Brigada Municipal ja treballa amb una nova 
màquina de neteja pels carrers. S’ha adquirit 
en format de rènting, amb una quota mensual 
de 4.170 euros. Per tant té un cost anual de 
50.000 euros.

Aquesta nova màquina substitueix l’antiga, que 
ha quedat vella i durant l’últim any ha acumulat 
reparacions per més de 20.000 €. La màquina 
antiga no pot acumular moltes hores seguides 
de treball però es pot utilitzar de tant en tant. 
De fet, quan sigui necessari, sortiran l’antiga i la 
nova a la vegada per ser més ràpids en algunes 
tasques, com per exemple durant la tardor per 
recollir les fulles.

La màquina antiga, un cop superat el contracte 
de rènting, ja ha quedat en propietat de 
l’Ajuntament.

Servei de neteja en diumenge

D’altra banda, des de fa uns mesos s’ha ampliat el servei de neteja. Fins ara, els diumenges 
no hi havia cap operari fent tasques d’aquest tipus. En canvi, ara sí que n’hi ha una tots els 
diumenges, que concentra la seva activitat en els parcs infantils i les places, que són les zones 
més utilitzades en un dia festiu.
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Serveis Públics

L’Ajuntament reclama a Endesa 
una revisió de tota la xarxa 
elèctrica de Riudoms
Després dels aiguats del 20 i 21 de setembre, que van suposar un tall d’electricitat que es va 
allargar durant hores, l’Ajuntament de Riudoms va fer una reclamació oficial a l’empresa que 
gestiona aquest servei a Riudoms. Es tracta de la companyia E-Distribución, també coneguda 
com a Endesa. La reclamació la va fer directament l’alcalde Ricard Gili.

El servei de subministrament elèctric no és responsabilitat de l’Ajuntament. Tanmateix, 
l’Ajuntament va considerar necessari fer la reclamació en nom de tot el municipi, ja que Endesa 
és la responsable de la xarxa elèctrica del nostre poble. S’ha reclamat que es faci una revisió 
global i integral de tota la xarxa de Riudoms per assegurar que està prou actualitzada i que es 
prenguin les mesures necessàries per evitar futures interrupcions greus de subministrament.

Trucada del president de la Generalitat

L’alcalde també va traslladar aquesta petició 
al president de la Generalitat, Salvador Illa, 
amb qui va conversar telefònicament el 22 
de setembre per valorar els danys que els 
aiguats havien causat al nostre municipi. Illa 
va trucar Gili per interessar-se per la situació 
del nostre poble. L’alcalde li va avançar que 
com a Ajuntament es faria aquesta reclamació 
a Endesa i el president Illa va demanar-li que el 
mantingués informat de com avançava el cas.

També s’ha alertat a Endesa dels microtalls

Aquests microtalls només duren uns instants 
però passen amb relativa freqüència. Suposen 
l’apagada d’aparells elèctrics i poden causar-
los danys. A més, poden tenir conseqüències 
econòmiques en empreses.

Per fer més pressió a Endesa aniria molt bé recollir els microtalls que hi ha i anar informant 
a la companyia. Per això us demanem que quan patiu microtalls escriviu a ajuntament@
riudoms.cat. Si us plau, indiqueu-hi l’hora que han succeït i la vostra adreça.
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Serveis Públics

S’han netejat tots els embornals 
de Riudoms

Després de la forta pluja de setembre, es 
va detectar que hi havia força embornals 
que s’havien omplert d’arena, fulles i altres 
objectes. Per això es va fer una neteja a fons 
de tots els embornals del poble. La neteja va 
durar una setmana i permet que a partir d’ara 
els embornals puguin empassar molta més 
aigua, fet que ajudarà a minimitzar possibles 
danys en casos de pluja forta.

S’instal·la una xarxa de fibra òptica 
per a equipaments municipals

A finals d’octubre s’ha començat la instal·lació d’un cablejat de fibra òptica pels carrers de 
Riudoms. Es tracta d’un circuit propi per abastir de fibra a 6 equipaments de Riudoms: l’institut, 
les dues escoles, el jutjat de pau, la biblioteca i el CAP.

Tots els edificis on es posarà aquesta fibra òptica depenen directament de la Generalitat o 
hi tenen relació per la seva activitat. La fibra que s’instal·larà funcionarà en un circuit tancat 
perquè aquests equipaments, que tracten amb dades públiques, puguin operar amb més 
seguretat i puguin solucionar amb més facilitat les incidències tècniques que puguin sorgir. Els 
treballs els paga la Generalitat, que és qui impulsa el projecte.

De fet, la neteja d’embornals es fa regularment però després dels aiguats de setembre es va 
decidir fer una neteja a fons començant per una punta del nucli urbà i acabant per l'altra. Això 
va permetre detectar i subsanar alguns problemes.
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L’Ajuntament de Riudoms optarà aquest 
mandat a un 15% més de subvencions 
procedents de la Diputació de Tarragona. En 
concret per al quadrienni 2024-2027 Riudoms 
pot rebre de la Diputació fins a 951.252 
euros, això és un 15% més aproximadament 
que el que la Diputació va posar a disposició 
del nostre Ajuntament el mandat passat.

Aquesta xifra es fruït d’un nou model de 
suport de la Diputació cap als municipis i 
també de l’acord entre Diputació i Ajuntament 
sobre com invertir aquests diners. Són unes 
gestions que ha liderat directament l’alcalde 
i regidor d’Hisenda de Riudoms, Ricard Gili, 
que també es diputat de la Diputació. Tot 
plegat es va aprovar en el ple ordinari de 
setembre del nostre consistori.
 

Subvencions

La Diputació incrementa un 15% 
els diners que posa a disposició 
de Riudoms

Les partides més destacades

Al llarg de tot l’actual mandat s’aniran concretant els projectes als quals es destinen aquests 
diners. Tot i això, ja es poden apuntar algunes de les partides més destacades:

    • Reforma del carrer Sant Antoni: 276.000 €
    • Construcció d’un mòdul de nínxols al cementiri: 56.000 €
    • Actuacions diverses de transició ecològica: 142.000 €
    • Despeses corrents de l’Ajuntament en el seu dia a dia: 332.000 €
 
Un nou model de relació entre Diputació i municipis

Tots aquests diners es gestionaran a través d’un nou model de relació entre Diputació i municipis. 
S’ha anomenat ‘Pla Impuls Dipta’ i simplifica fins a un 75% la tramitació administrativa. A més, 
afavoreix la planificació i l’eficiència de cada ajuntament, ja que pot saber amb una visió global 
de tot el mandat (quatre anys) amb quants diners de la Diputació pot arribar a comptar i en 
què els pot gastar.
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Famílies

L’Espai Niu ja és una realitat

El passat diumenge 27 d’octubre es va inaugurar l’Espai Niu. Es tracta d’un espai per a famílies 
i infants de 0 a 5 anys i que liderarà l’entitat El Refugi del Joc. L’Espai Niu s’ubica en una gran 
sala que hi ha a l’entrada de la biblioteca municipal.

A la inauguració hi van assistir una cinquantena de persones. La gran majoria eren famílies 
amb nens, que van voler veure de prop com és aquest espai. La benvinguda a l’Espai Niu la 
van donar conjuntament l’Ajuntament de Riudoms i l’entitat El Refugi del Joc. Hi van intervenir 
la presidenta i la tresorera de l’entitat, Meritxell Inglés i Lídia Gaya, la regidora de Famílies i 
Lleure Infantil, Carme Cros, i l’alcalde, Ricard Gili.

Els més petits van poder gaudir amb les joguines de l’espai.
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Famílies

Durant l’acte tots els assistents van poder 
visitar l’Espai Niu per primera vegada. 
Ràpidament els nens i nenes es van posar a 
descobrir tots els racons de l’espai i a jugar 
amb tots els elements disposats.

El projecte s’ha organitzat conjuntament 
entre  l’Ajuntament i l’entitat El Refugi del Joc. 
L’Ajuntament ha cedit l’espai, l’ha condicionat, 
moblat i dotat dels elements necessaris per 
poder-hi dur a terme la seva activitat, amb 
una inversió de 8.000 euros.

I El Refugi del Joc serà l’encarregat de 
gestionar-lo. Per tant, per poder-ne fer ús 
caldrà fer-se’n soci. Aquest model és el mateix 
que s’utilitza amb altres espais municipals que 
l’Ajuntament cedeix.

Trobareu els horaris de l’Espai Niu i com us hi 
podeu inscriure a través del compte d’Instagram  
de l’entitat: @elrefugideljoc. A hores d’ara 
l’entitat ja té més de 40 famílies inscrites.

L’Ajuntament ha equipat la sala amb mobiliari i complements.

Un lloc on els més petits agafin el gust per la 
lectura.

Desenes de famílies riudomenques van voler 
veure l’Espai Niu de primera mà.
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Representants d’associacions juvenils de 
diverses poblacions del Baix Camp es van 
reunir el 19 d’octubre a l’Espai Jove en un 
acte que tenia com a objectiu que els joves 
compartissin experiències i fessin xarxa.

La trobada va tenir diverses parts. Va 
començar amb una sessió on els joves van 
poder exposar les seves necessitats i van 
aprendre qüestions necessàries per gestionar 
les seves entitats: com buscar un bon relleu, 
com trobar finançament, etc.

Riudoms acull la segona 
Trobada de Joves del Baix Camp

Joventut

Primers passos pel nou Pla de 
Joventut
Riudoms tindrà un nou Pla Local de Joventut 
en els propers mesos. Des de la regidoria de 
Joventut ja s’ha començat a treballar en aquest 
pla, que tindrà una durada de 4 anys, del 2025 
al 2028.

Per a elaborar-lo hi poden participar els joves 
de Riudoms nascuts entre els anys 1994 i 2012. 
A hores d’ara ja s’han dut a terme les primeres 
parts del pla, l’anàlisi inicial i el recull de dades.

Va seguir amb un sopar a la plaça de l’Església i es va tancar amb una festa, organitzada pel 
Grup de Joves de Riudoms, oberta a tothom.

La trobada la van organitzar conjuntament l’Ajuntament de Riudoms, el Consell Comarcal, 
l’entitat Ocell de Foc i va comptar amb el suport del Departament d’Empresa i Treball de la 
Generalitat.

Els joves han pogut expressar les seves inquietuds, necessitats i preferències de dues maneres 
diferents: omplint una enquesta o assistint a les diferents reunions presencials organitzades. 
A més a més, l’empresa que elabora el pla ha passat per l’institut per informar als joves de la 
iniciativa i per convidar-los a participar-hi.
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L’Ajuntament de Riudoms ha començat el 
procés de redacció del “Pla especial de catàleg 
de masies, cases rurals i altres construccions 
en sòl no urbanitzable de Riudoms”. Es tracta 
d’un document que ja tenen molts altres 
municipis catalans i que de manera abreujada 
es coneix com a Catàleg de Masos.

Aquest document serà un recull dels masos 
anteriors al 1954 existents al nostre terme 
municipal amb l’objectiu de quantificar, 
ubicar, datar i conèixer les característiques 
arquitectòniques i constructives de cadascun 
d’aquests masos. La data de 1954 ve marcada 
perquè en aquest any el Cadastre (organisme 
públic de l’estat espanyol) va fer a Riudoms 
el primer inventari exhaustiu de l’època 
contemporània.

Comença l’elaboració del Catàleg 
de Masos de Riudoms

Terme Municipal

Uns 375 masos anteriors a 1954

Es calcula que a Riudoms hi ha uns 375 masos anteriors a 1954. No tots passaran a formar 
part del Catàleg de Masos, sinó que només ho faran aquells que tinguin un especial valor 
arquitectònic, històric, mediambiental, paisatgístic o social. Disposar d’aquest Catàleg de Masos 
és molt important per Riudoms perquè una vegada quedi aprovat, permetrà:

• Tenir documentades totes les masies construïdes prèviament a l’any 1954 a Riudoms i que 
tenen un especial valor.

• Definir la normativa aplicable per a les masies que entrin a formar part del Catàleg de 
Masos quan els seus propietaris les vulguin rehabilitar, reformar, ampliar, etc. Parlem 
de qüestions com els futurs usos a què es podran destinar, quines obres s’hi podran 
dur a terme i identificar els elements trobats amb valor patrimonial. Això, de retruc, 
permetrà simplificar els tràmits administratius a l’hora de dur a terme obres i canvis 
d’usos en masos.

• Tenir el Catàleg de Masos és necessari per tal que, en un futur, Riudoms també pugui 
disposar d’un POUM (Pla d’Ordenació Urbanística Municipal), que serà l’eina que ordeni 
de manera global l’urbanisme i els usos del sòl de tot el nostre municipi. Dit d’una altra 
manera, un POUM ha d’incloure un Catàleg de Masos.
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Terme Municipal

Un equip tècnic visitarà els masos de Riudoms

Fer i aprovar un Catàleg de Masos és un procediment llarg i s’han de realitzar una sèrie de 
tasques. La primera és fer un treball de camp per analitzar l’estructura exterior dels masos.

Per aquest motiu, els responsables d’elaborar el Catàleg de Masos ja han començat a visitar les 
finques de Riudoms anteriors a 1954, una tasca que s’allargarà diverses setmanes.

Controls per evitar robatoris 
d’avellana, oliva, garrofa i ametlla
La Guàrdia Municipal ha intensificat els 
darrers mesos els controls per evitar robatoris 
als masos del terme municipal. Aquesta 
actuació es fa sobretot durant les campanyes 
d’avellana, oliva, garrofa i ametlla, una època 
de l’any especialment sensible en matèria de 
seguretat.

Els controls es fan tant de dia com de nit per 
tot el terme municipal i en diversos casos han 
servit per evitar robatoris. 

Paral·lelament, agents de la Guàrdia Municipal han visitat la Cooperativa Agrícola de Riudoms 
i els diferents distribuïdors de productes agrícoles del municipi per recollir les seves propostes 
i inquietuds.

Reunió informativa per als propietaris 
afectats

El passat 24 d’octubre l’Ajuntament de 
Riudoms va organitzar una reunió informativa 
amb l’objectiu d’explicar el projecte de 
manera detallada i com es desenvoluparà a 
partir d’ara. Hi van assistir una vuitantena 
persones, la gran majoria propietaris dels 
masos susceptibles a entrar al catàleg.

D’altra banda, l’Ajuntament de Riudoms ha habilitat un correu per gestionar totes les qüestions 
relacionades amb el Catàleg de Masos i que servirà perquè totes les persones interessades hi 
puguin fer arribar els dubtes o preguntes que els sorgeixin. Es tracta de masos@riudoms.cat. 
Amb el mateix objectiu, també poden trucar a l’Ajuntament, al 977 85 03 50.
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L’Ajuntament i la Cambra de Reus 
signen un manifest de suport al 
comerç local

Durant els mesos d’octubre i novembre 
se celebra ‘Temps d’Avellana’. Aquest 
esdeveniment programa tot tipus d’activitats 
lúdiques, tècniques i de divulgació, i té com 
a objectiu posar en valor aquest fruit sec tan 
propi del nostre poble. La majoria d’activitats 
es fan al Baix Camp però també se’n fan per tot 
el Camp de Tarragona. En diverses d’aquestes 
activitats, Riudoms hi ha estat ben present.

Una delegació riudomenca, encapçalada pel 
director de la Fira de l’Avellana, Lluís Aragonès, 
va assistir a la 3a Festa de l’Avellana i va 
entregar un dels premis de l’acte.

Riudoms protagonista al ‘Temps 
d’Avellana’

Producte i Comerç Local

La signatura acorda l’adhesió de Riudoms a la 
Federació d’Entitats Comercials de la Cambra de 
Comerç de Reus (FECOCAR). Aquest organisme 
neix per dinamitzar el comerç de proximitat i ho 
vol fer convertint-se en un espai de creació de 
noves idees, de col·laboració i cooperació.

En l’acte de signatura hi van participar l’alcalde, 
Ricard Gili, i la regidora de Promoció Municipal 
i Comerç Local, Imma Mestre. Per part de la 
Cambra ho van fer Joan M. Bergadà, president 
de la Comissió de Comerç, i Gemma Vallverdú, 
responsable del Departament de Serveis.

El manifest també posa de relleu les dificultats en què es troba el sector comercial, causades 
per exemple per l’augment dels costos de la mercaderia o l’aparició del comerç en línia. En 
conseqüència, es conclou que cal encarar una època de renovació per adaptar-se als nous 
temps i revitalitzar el teixit comercial a peu de carrer.

A més, es van premiar tres alumnes de l’escola Beat Bonaventura i dos del Cavaller Arnau al 
concurs de dibuix del ‘Temps d’Avellana’.
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Formació

A mitjans d’octubre ha començat la gran 
majoria de les activitats de l’Oferta Formativa 
Municipal per al curs 2023-24. Com és habitual 
s’hi ofereixen cursos de manualitats, idiomes, 
cuina, fotografia; xerrades i tallers. Com a 
novetat, s’ha ofert la possibilitat de fer un 
taller de reanimació on es pot aprendre a fer 
servir el DEA (desfibril·lador).

214 persones gaudiran enguany de les 
activitats ofertes per l’Ajuntament de Riudoms. 
I en paral·lel, 80 persones assistiran a les 
Aules d’Extensió Universitària, organitzades 
conjuntament amb la URV.

Comença un nou curs de l’activitat 
formativa municipal

A partir d’aquest setembre, les classes del 
Punt Òmnia es fan en una aula de la planta 
superior de les Escoles Velles.

El trasllat s’ha fet a causa d’una reorganització 
dels espais municipals. I amb la seva nova 
ubicació a les Escoles Velles, es troba en un 
punt idoni perquè l’edifici ja es destina des de 
fa temps a activitats formatives.

Aquest servei, que depèn del Consell Comarcal 
del Baix Camp, ofereix formació relacionada 
amb la informàtica i les noves tecnologies. 
S’adreça a la població general i, especialment, 
a les persones i col·lectius amb més dificultats 
d’inclusió digital: persones en situació d’atur, 
infants, joves i gent gran.

El Punt Òmnia es reubica a 
Les Escoles Velles

Podeu trobar informació sobre els cursos del Punt Òmnia al telèfon 977 85 16 25 o al correu
omniariudoms@xarxaomnia.gencat.cat.
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El mes de setembre va començar el curs 2024-25 de L’hora del conte de la Biblioteca Municipal 
Antoni Gaudí. Aquesta primera sessió després d’estiu es va fer coincidint amb la Setmana 
Europea de la Mobilitat. Es va explicar el conte ‘El petit tigre necessita una bicicleta’ i es va fer 
un petit taller sobre les bicicletes i la circulació.

A l’octubre es va fer una altra sessió. Va anar a càrrec de la contacontes Elena Codó i portava 
per títol ‘Contes per fer volar somriures’. Com sempre, s’informarà puntualment de cada sessió 
de L’hora del conte els dies abans.

Educació

Gairebé 150 alumnes de les escoles de 
Riudoms, Beat Bonaventura i Cavaller Arnau, 
han assistit a un passi de curtmetratges 
al Teatre Auditori Casal Riudomenc. Els 
curtmetratges han girat al voltant de valors 
i problemàtiques clau com la pau, la salut 
mental, l’abús del mòbil o la violència familiar.

Aquesta sessió de curtmetratges és 
una iniciativa de la regidoria d’Educació, 
encapçalada per Anna Moragas, i s’ha 
coordinat en el marc del Consell Escolar 
Municipal. El cost de l’activitat l’ha assumit 
l’Ajuntament.

Curtmetratges amb valors per als 
alumnes de 5è i 6è

Torna L’hora del conte
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Nova ciutadania

Entre setembre i octubre, una vintena de 
persones han participat d’un curs intensiu 
de català per a persones nouvingudes. Les 
classes han estat de 3 hores diàries durant 
gairebé dos mesos. Ho ha organitzat Càritas 
Riudoms amb la col·laboració de l’Ajuntament 
de Riudoms.

El curs s’ha dirigit a persones sense cap 
coneixement del català o amb un coneixement 
molt baix. L’objectiu és que prenguin un 
primer contacte amb l’idioma i siguin capaces 
de mantenir converses bàsiques.

Cursos de català per a persones 
nouvingudes

El CineXic, el cicle que fomenta el cinema 
infantil en català, ja ha tornat després de l’estiu. 
Aquest octubre va obrir amb la projecció de 
‘Fritzi. Un conte revolucionari’. Una pel·lícula 
emocionant, que retrata la Caiguda del Mur 
de Berlín des de la perspectiva d’una nena de 
dotze anys.

A partir d’aquest octubre hi ha programada una 
pel·lícula al mes. La projecció es fa sempre a 
l’Espai Jove, en horari de diumenge a la tarda. 
L’entrada és gratuïta.

L’activitat és coorganitzada entre l’Ajuntament, 
el CERAP i Òmnium Baix Camp.

Torna el CineXic 
a l’Espai Jove

Política Lingüística



19   \www.riudoms.cat

Les Escoles Velles van acollir la xerrada-
taller ‘Riudoms Municipi Cardioprotegit. 
L’acte s’emmarca en el Consell Municipal 
de Salut i Benestar Social de l’Ajuntament 
i va servir perquè els veïns i veïnes 
de Riudoms coneguessin tots els serveis i 
activitats que tenen a l’abast per tenir una 
bona salut del cor.

La conferència va anar a càrrec de la metgessa 
Annabel Pellicer i de la regidora de Salut, 
Teresa Basora, també metgessa. Totes dues 
van tractar diverses qüestions:

Salut

La campanya Municipis Cardioprotegits

L’Ajuntament de Riudoms està fent diverses actuacions per convertir-se en un ‘Municipi 
Cardioprotegit’ els propers mesos. En aquesta campanya només hi poden entrar els municipis 
que tenen l’equipament necessari (com ara desfibril·ladors) per atendre determinats problemes 
de cor i que ofereixin formació i activitats saludables a la seva població.

Les activitats saludables que tenim a l’abast

Per aquest motiu a la xerrada-taller es va explicar el conjunt d’activitats que l’Ajuntament 
ofereix durant l’any i que afavoreixen una bona salut del cor. Parlem tant d’activitats físiques 
(caminades, sessions de gimnàstica, etc) com formacions (tallers d’alimentació, cursos de 
primers auxilis, etc).

Com actuar si ens trobem en un cas d’aturada cardiorespiratòria

Durant l’acte es va fer una part teòrica i una altra pràctica, on qui ho va voler va poder 
practicar, amb un maniquí, diverses maniobres que poden salvar vides. A més, cal recordar que 
a l’activitat formativa municipal s’hi ofereix un taller complet de quatre hores on aprendre d’una 
manera més exhaustiva qüestions relacionades amb la reanimació i l’ús de desfibril·lador.

A Riudoms tenim diversos desfibril·ladors

Es va explicar que en diversos punts del municipi hi tenim DEAs (Desfibril·ladors Externs Automàtics): 
al Casal Riudomenc, al Pavelló, a l’entrada de l’Espai Jove. També n’hi ha un al vehicle de la Guàrdia 
Municipal i properament està previst que se’n posi un a Sant Antoni. Aviat s’editarà un mapa amb 
tots els desfibril·ladors. També es va fer una formació pràctica amb un aparell.

Riudoms avança per ser un 
‘Municipi Cardioprotegit’
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Dones

El 15 d’octubre és el Dia Internacional de la Dona Rural. Per commemorar-ho, durant la mateixa 
setmana es va celebrar un acte, que enguany es va dedicar a les perruqueres de Riudoms.

Es va fer una taula rodona i un reconeixement públic a les perruqueres del poble, tant a les 
que estan en actiu com les que ja no treballen. També hi havia una exposició de material de 
perruqueria i fotografies de les perruqueres de Riudoms d’abans i d’ara.

L’acte, organitzat per l’Associació de Dones Bella Llar i l’Ajuntament de Riudoms, va aplegar 
més d’un centenar de riudomencs a la Sala Multiús del Casal Riudomenc.

El Dia de la Dona Rural, dedicat a 
les perruqueres

També amb motiu del Dia Internacional de 
les Dones Rurals, les Escoles Velles va acollir 
l’exposició itinerant ‘Veïnes, ciutadanes’. 

La mostra, cedida per la Generalitat de 
Catalunya i organitzada per la regidoria 
d’Igualtat, repassa la trajectòria de dones 
que durant els anys 70 van liderar moviments 
veïnals arreu de Catalunya i que van treballar 
a favor de la democràcia.L’exposició de material de perruqueria i 

fotografies va captar moltes mirades.
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Cultura i Esports

Ho va celebrar amb una gran festa on el van 
acompanyar altres gegants i capgrossos de 
la Colla Gegantera de Riudoms, altres colles 
del poble i un gran nombre de riudomencs 
que no es van voler perdre la celebració. Un 
acte on hi va haver cultura popular, música, 
activitats per als més petits i sopar per a tots 
els assistents.

Des de l’Ajuntament de Riudoms felicitem el 
Gegant Gaudí i la Colla Gegantera per aquest 
aniversari.

El Gegant Gaudí ha fet 25 anys!

Aquesta temporada ha nascut el Futbol Sala 
Riudoms. El club es va crear tot just fa uns 
mesos i a finals d’octubre va fer l’acte de 
presentació dels seus equips. Per aquesta 
temporada 2024-25 disposa de dos equips 
federats: un sènior i un juvenil.

Des de l’Ajuntament de Riudoms, amb el 
regidor d’Esports Jordi Gallisà al capdavant, 
s’ha acompanyat i ajudat al club en aquests 
primers passos. Benvingut, Futbol Sala 
Riudoms!

Riudoms torna a tenir un club de futbol sala

El passat 22 de setembre es va fer la Bicicletada 
Popular de Riudoms, que ha arribat enguany 
a la 31a edició. L’activitat es va emmarcar 
dins de la Setmana Europea de la Mobilitat. 
Precisament relacionat amb aquesta setmana, 
també es va fer una hora del conte especial, 
de temàtica ciclista.

La Bicicletada Popular arriba a la 31a edició

La vigília de l’11 de setembre es va celebrar 
l’acte commemoratiu de la Diada Nacional a 
Riudoms, a la plaça de l’Església. L’alcalde 
Ricard Gili i els portaveus dels grups polítics 
d’ERC, Arnau Carbonell, i Junts, Sergi Pedret, 
van fer l’ofrena floral als Germans Nebot en 
nom de l’Ajuntament de Riudoms.

La Diada Nacional de Catalunya a Riudoms
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La informació que cal saber
Oficina d’Atenció Ciutadana

De dilluns a divendres, 
de 09.00 h a 14.00 h

1r i 3r dilluns de cada mes, 
de 09.00 h a 19.00 h (ininterrompudament)

C/ Major, 52   43330 - Riudoms
977 85 03 50

ajuntament@riudoms.cat 
(correu de consultes, no per fer tràmits)

Per atenció presencial, es recomana 
demanar cita prèvia a 

www.riudoms.cat/citaprevia o per telèfon.

Tràmits electrònics al web www.riudoms.cat 
(clicar a “Catàleg de tràmits”)

Serveis Jurídics

Dimecres i dijous, 
de 12.00 h a 14.00 h

Per atenció presencial, cal demanar cita 
prèvia a l’OAC, presencialment o per telèfon. 

Serveis Tècnics Municipals

De dilluns a divendres, 
de 09.00 h a 14.00 h

Visites a l’Arquitecta Municipal 
Dimecres, de 12.00 h a 14.00 h

  Visites a l’Arquitecte Tècnic Municipal 
Dijous, de 12.00 h a 14.00 h

Visites a l’Enginyer Municipal 
Dimecres, de 12.00 h a 14.00 h

Cal demanar cita prèvia a l’OAC, 
presencialment o per telèfon.

Deixalleria Municipal
Carretera de Les Borges 

(damunt del Cementiri Municipal)

Dimarts i dijous, de 16.00 h 
a 20.00 h, excepte festius.

Dissabtes, de 10.00 h 
a 14.00 h, excepte festius.

 

Cementiri Municipal

Dissabtes i diumenges, de 10.00 h a 14.00 h

Biblioteca Antoni Gaudí

Dimarts i dijous, de 10.00 h a 12.00 h
De dilluns a divendres, de 16.30 h a 19.30 h

Dissabtes, d’11.00 h a 13.00 h

977 76 88 09
biblioteca.gaudi@riudoms.cat 

Recollida a casa de voluminosos   

Dimecres, cada dues setmanes, 
la brigada passa a recollir els objectes vells.

Cal concertar dia i hora prèviament 
a l’OAC, presencialment o per telèfon.

Transport públic  

Guàrdia Municipal

Horaris d’autobús i servei de taxi 
al web www.riudoms.cat/transport

Per qualsevol emergència, 
podeu trucar als telèfons

609 90 20 90 - 660 42 66 61
977 85 00 10

Objectes perduts
Tant per deixar-los a bon resguard 
com per recuperar-los, contacteu 

amb la Guàrdia Municipal.
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Després de gairebé un any i mig de 
legislatura d’Esquerra Republicana a 
l’Ajuntament de Riudoms, l’acció més 
destacada ha estat la pujada dels 
impostos municipals.

Una mesura que ha generat confusió, 
incertesa i sobretot molta indignació 
entre la majoria dels ciutadans, ja 
que s’han incrementat impostos com 
l’IBI, la taxa de vehicles de tracció 
mecànica i altres taxes associades 
als serveis municipals. El govern 
municipal ha justificat aquest 
augment de la pressió fiscal com una 
necessitat per mantenir l’estabilitat 
financera del consistori i per cobrir 
les despeses de gestió i manteniment 
dels serveis públics.

Des de Junts per Riudoms, 
considerem que aquesta pujada 

d’impostos no s’ha traduït en 
una millora tangible dels serveis 
municipals. De fet, hem observat 
com dues de les inversions més 
importants del pressupost del 2024 
no s’han començat a materialitzar. 
Ens referim a les retribucions dels 
treballadors de l’Ajuntament i la 
reforma del carrer Sant Antoni.

Les grans línies d’actuació continuen 
sent les mateixes, amb poques 
iniciatives noves que justifiquin 
l’augment de la càrrega impositiva 
traslladada als veïns i veïnes 
de Riudoms. Ens preocupa que 
aquestes mesures fiscals no hagin 
anat acompanyades d’un pla de 
desenvolupament clar que impulsi 
la modernització i dinamització 
constant del municipi.

Els riudomencs i les riudomenques 
mereixem veure un retorn tangible 
en forma de millores en la qualitat 
de vida, les infraestructures, i els 
serveis públics.

El primer any i mig de govern 
d’Esquerra Republicana ha estat 
marcat per una continuïtat que, 
malauradament no justifica aquesta 
pujada d’impostos.

Des de Junts per Riudoms, 
continuarem treballant per proposar 
alternatives que posin l’èmfasi en 
l’eficiència en la gestió dels recursos 
públics i en la inversió en projectes que 
realment beneficiïn els riudomencs 
i les riudomenques. Continuarem 
compromesos amb arribar a acords 
amb el govern i vetllarem perquè 
aquests es compleixin.

Amb poc més d’un any al govern, 
l’equip d’Esquerra ja ha sigut capaç 
de convertir en realitat un grapat de 
projectes. Son coses tangibles, que 
es noten. Algunes de petites i altres 
de grans, totes per modernitzar 
Riudoms.

AIGUA. Aquest mes comença el 
canvi de canonades del Molí d’en 
Marc, on es perd el 25% de l’aigua. És 
l’acció més gran feta mai a Riudoms 
per estalviar aigua. Cost: 400.000 €, 
dels quals 300.000 d’una subvenció 
que ens hem ‘currat’ i 100.000 de 
l’Ajuntament.

ENERGIA. Aquí també fem una 
transformació sense precedents. 
Ja hem posat plaques solars en 4 
equipaments municipals i aviat ho 
farem en un altre. Cost: 221.000 €, 
la majoria d’una subvenció.

RIUDOMS CUIDAT. Hem posat 
al dia moltes coses pendents de fa 
molt temps. Hem arreglat moltes 
voreres en mal estat. Hem netejat 
la zona de sota la Fornell: poda 
d’arbres, retirada de runa i rampa 
per vianants. Hem netejat tots els 
barrancs que creuen el nucli urbà. 
I fa poc hem arreglat un grapat de 
camins, incloent actuacions pendents 
de fa anys. Cost: 25.000 €.

NETEJA. Hem adquirit una nova 
màquina de neteja de carrers, que 
costa 50.000 € l’any. L’antiga màquina 
calia reparar-la molt sovint. A més, 
hem ampliat el servei de neteja: ara 
els diumenges es fan tots els parcs 
infantils i places, cosa que fins ara no 
passava.

FAMÍLIES i INFANTS. Acabem 
d’inaugurar l’Espai Niu per a famílies, 

on s’han invertit 8.000 €. En l’últim 
any hem fet 10 dies d’activitats 
infantils en jornades en què les 
escoles estaven tancades per ajudar 
a conciliar. Això ha costat prop de 
20.000 €, tots subvencionats. També 
hem renovat diverses aules de la llar 
d’infants per fer-les més confortables 
amb una inversió de 25.000 €. Hem 
posat al dia vestidors i sala de 
màquines de la piscina per 20.000 € 
per evitar episodis amb l’aigua verda.

I TAMBÉ TREBALLEM EN MÉS 
PROJECTES: reforma carrer St 
Antoni, millora carrer de l’institut, 
repintat de carrers, millora 
d’aparcaments, pla local d’habitatge, 
actualització salarial dels treballadors 
de l’Ajuntament, etc. 

I molt important: sempre amb un 
equip fort i unit.

Grup Municipal d’ERC-AM

Grup Municipal de Junts per Riudoms-CM

Opinió dels Grups Municipals

Quan les coses es noten

Pujada d’impostos sense retorn
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U

ns 150 alum
nes de 5è i 6è de les escoles Beat 

Bonaventura i Cavaller A
rnau han assistit a 

una sessió on s’han projectat una desena de 
curtm

etratges sobre la pau, la salut m
ental 

o l’abús del m
òbil. És una iniciativa de la 

Regidoria d’Educació.


